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Abstract 
 
 

This study examines the impact of foreign aid on the performance of the Palestinian 

infrastructure with a special focus on the electricity sector in the period between 1994-2009. 

Infrastructure in general and electricity in particular are a vital and primary source towards 

the improvement of the standards of living. Large portions of money from donor countries 

had been steadily received for the purpose of development of the Palestinian infrastructure. It 

is estimated that an amount of $798 million USD had been spent on the Palestinian 

infrastructure since 1994, out of which almost 21 percent was invested in the electricity 

sector. 

 

The main objective of this study is to assess and evaluate the impact of international aid on 

the performance of the Palestinian infrastructure with a special focus on the electricity sector. 

The analysis focused on the institutional, financial, and physical and operational performance 

taking into consideration the impact of the impediments of the political factors such as 

occupation, lack of mobility, imposition of blockades, and prevention of experts and finances 

from entering into the country. 

 

The study was carried out in the West Bank not including Gaza Strip due to political 

difficulties. It assessed the points of views of general managers, branch and divisions 

directors of the four electricity utilities ( HEPCO, SELCO,JDECO, NEDCO), Palestinian 

Energy Authority (PEA) , and main northern municipalities in the West Bank. 

A descriptive and analytical approach was used in this study. 175 questionnaires were 

distributed to the population. 167 questionnaires were collected and 163 were analyzed using 

the SPSS statistical package. 

 

There was a significant and a positive impact of foreign aid on the electricity sector 

institutional and, physical and operational performance. Moreover, managers and directors 

indicated that foreign aid was contributing to the development of the financial performance 

of electricity sector, but their contribution was moderate. 
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In addition, the results showed that the political factors negatively impact foreign aid. 

Foreign aid breeds maximum results when the political situation is stable. Political instability 

usually leads to less development and to the politicization of aid.  

 

The study concluded that the impact of foreign aid on the electricity sector performance was 

positive except when political pressure was applied by the donor or the occupier. However, 

this does not mean that Palestinians should depend fully on international aid for years to 

come. In fact, the PEA must begin developing an independent and a transparent electricity 

sector that would be self sufficient. 

 
Despite the successes, there remain many tasks that must be undertaken. As donors and PNA 

look to economic future, several areas emerge as development priorities. The following are 

the most important recommendations of the study: 

 

1. The electricity sector should put forward plans to become self-sufficient and should 

gradually begin to release itself from dependence on foreign aid. 

2. The PEA has to nurture private participation in infrastructure operations to leverage 

private financing and management expertise.  

3. The PEA should enhance coordination of all electricity sectors institutions in the OPT. 

4. The PEA and electricity utilities shall develop tariff-setting and pricing guidelines for 

Electricity sector that will permit full cost recovery. 

5. The PEA has to study the feasibility of implementing other energy generation alternatives 

such as, solar energy, and wind power to solve monopolization of generation 

 
 
 
 
 
 
\ 
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 الملخص
  

تبحث هذه الدراسة أثر المساعدات الخارجية على أداء البنية التحتية الفلسطينة بالتركيز على قطاع 

يعتبر قطاع البنية التحتية بشكل عام وقطاع  .2009-1994الكهرباء في الفترة الواقعة ما بين 

ت قطاعات  وقد حظي. الكهرباء بشكل خاص مصدر حيوي و أساسي  في تحسين مستويات المعيشة

وكان نصيب .  مليون دولار أمريكي798بلغ حوالي   البنية التحتية بنصيب كبير من هذه  المساعدات

  .ر البنية التحتيةيمن المساعدات التي إستهدفت تطو% 21قطاع الكهرباء حوالي  

  

لفلسطينة كان الهدف الرئيس من الدراسة  تقييم أثر المساعدات الخارجية على أداء البنية التحتية ا

ركزت الدراسة على تحليل الأداء االمؤسسي والمالي .  بالتركيزبشكل خاص على قطاع الكهرباء

: والفني والتشغيلي لمؤسسات قطاع الكهرباء، مع الأخذ بعين الإعتبار تأثير المعوقات السياسة مثل

  .الإحتلال وصعوبة التنقل و منع الخبراء و الأموال من الدخول إلى البلاد

  

ريت هذه الدراسة في الضفة الغربية وقد تم إستثناء قطاع غزه بسبب المعوقات التي يفرضها أج

تم تقييم و جهة نظر المدراء العامين و مدراء الدوائر و الأقسام لشركات . الإحتلال الإسرائيلي

يات و سلطة الطاقة و بلد) شركة كهرباء القدس و الخليل و الجنوب و الشمال( الكهرباء الأربعة 

إستخدم المنهج الوصفي و التحليلي في هذه الدراسة، حيث تم .الشمال الرئيسة في الضفة الغربية

 منها 163 إستبانة  تبين صلاحية 167 إستبانة  لمجتمع الدراسة وقد أمكن إسترداد  175توزيع 

   .SPSSللتحليل بواسطة رزمة التحليل الإحصائي 

  

دات الخارجية على الأداء المؤسسي و الفني و التشغيلي، كما تبين وجود أثر إيجابي مرتفع  للمساع

في حين .بين المدراء وجود أثر إيجابي متوسط لتطوير الأداء المالي  لمؤسسات قطاع الكهرباء

أظهرت نتائج  الدراسة أن العوامل السياسية تؤثر سلباً على المساعدات الخارجية ،حيث تبين أن تدفق 

  . مد على تسوية العملية السياسيةالمساعدات الخارجية يعت

خلصت الدراسة إلى أن تأثير المساعدات الخارجية على أداء قطاع الكهرباء كان إيجابياً بشكل عام 

ولكن هذا لا يعني أن الفلسطينيين يجب أن يستمروا بالإعتماد على . عدا إتصالها بالضغوط السياسية

أولى لتطوير هذا القطاع و التي يجب أن تتبعها عدة المساعدات الدولية، انما يجب إعتبارها مرحلة 

  .مراحل لتحقيق التنمية المستدامة بشكل مستقل
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من أجل مستقبل إقتصادي  بالرغم من النجاحات ، لا يزال هناك العديد من المهام التي يجب القيام بها

  .متطور

  :و فيما يلي أهم التوصيات التي خلصت إليها الدراسة

  

 تبدأ بحيث قطاع الكهرباء وضع خطط مستقبلية لتصبح مكتفية ذاتيا ، سسات على مؤينبغي. 1

  . على المساعدات الخارجيةهاتحرير نفسها من اعتمادبتدريجيا 

  تعزيز مشاركة القطاع الخاص في عمليات تمويل البنية التحتية لرفعسلطة الطاقةيجب على .2

  . الخاص والخبرة الإداريةمستوى التمويل

   التنسيق و التعاون بين مؤسسات قطاع الكهرباء تعزيزسلطة الطاقة يجب على .3

سلطة الطاقة و شركات الكهرباء تطوير آليات التسعير و التعرفة بحيث تتيح إسترداد  على ينبغي. 4

  . التكاليف بشكل كامل

 شمسية أو دراسة جدوى إستخدام بدائل لتوليد الطاقة مثل إستخدام الطاقة السلطة الطاقةيجب على . 5

   .المائية أو الهوائية
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